
El Govern critica Foment per aturar el projecte del baixador

del TAV a l'Aeropor t de Girona

Ricard Font recorda que l'obra la paga la Generalitat i que �s viable, ja que

tindria una demanda estimada de 950.000 viatgers anuals

Ricard Font, en un acte recent Foto: ACN.

El febrer de 2015 el conseller Santi Vila (llavors al front de Territori i

Sostenibilitat) anunciava que hi havia acord amb el Ministeri de

Foment per fer el baixador del TAV a l'Aeropor t de Girona. L'�ltim

escull que calia superar era la signatura d'un conveni entre les dues

administracions, que s'havia de formalitzar en poques setmanes.

Des d'aquell anunci ha passat m�s d'un any i la situaci� continua

encallada. El secretari d'Infraestructures i Mobilitat, Ricard Font,

assegura que estan ÒsorpresosÓ davant del silenci del govern

espanyol i lamenta que Òs'ha perdut un anyÓ per poder avan�ar en la

tramitaci� administrativa, ja que estava previst que les obres

comencessin al llarg del 2016. Font recorda que l'obra la paga la

Generalitat (costaria uns 9 milions d'euros) i defensa que �s Òun bon negociÓ tant per a Adif com per a Aena, ja

que Girona es conver tir� en el primer aeropor t de l'Estat connectat amb alta velocitat. Un estudi intern calcula

que la demanda estimada de la nova estaci� ser� d'uns 950.000 passatgers anuals.

La creaci� d'una nova estaci� d'alta velocitat a l'Aeropor t de Girona �s una de les obres incloses en l'agenda

catalana del Corredor Mediterrani. El Govern fa anys que hi va al darrere perqu� creu que �s una aposta

impor tant per rellan�ar l'aeropor t giron�, que seria el primer de tot l'Estat espanyol connectat amb l'alta velocitat.

Aquest baixador, a m�s, situaria l'aeropor t en un lloc estrat�gic: a nom�s 30 minuts de Barcelona i a 50 minuts

de la Catalunya del Nord. Malgrat tot, el projecte est� sobre la taula del Ministeri de Foment des de fa m�s d'un

any pendent de la signatura d'un conveni.

Des de la Generalitat sempre han defensat que �s una obra viable i que �s de f�cil execuci� ja que aprof ita

l'actual PAET (Punt d'Avan�ament i Estacionament de Trens) per fer l'estaci�, que estar� situada a nom�s 2

quil�metres de l'aeropor t. En aquest punt, les vies ja estan constru�des i nom�s cal adequar l'espai construint els

edif icis per a serveis, l'aparcament (amb unes 500 places), adequar les dues andanes laterals i fer els accessos

(amb un pas inferior sota les vies, escales i dos ascensors). La connexi� entre l'estaci� i la terminal a�ria es far�

mitjan�ant autobusos llan�adora, que trigaran nom�s cinc minuts. Tot plegat, t� un cost d'uns 9 milions d'euros

que apor tar� �ntegrament la Generalitat.

Argument per defensar la viabilitat de l'obra

�El Govern ja t� pr�cticament acabat l'estudi informatiu de l'obra i tamb� t� sobre la taula un estudi de

demanda. El secretari d'Infraestructures i Mobilitat, Ricard Font, ha defensat que l'obra �s viable ja que es

preveu que tingui una demanda estimada de 950.000 passatgers anuals. D'aquests, 726.000 serien usuaris de

l'aeropor t i, la resta, viatgers d'alta velocitat que s'aturarien o agafarien el tren en aquest estaci�.

A m�s, Font ha destacat que l'obra tindr� un alt retorn econ�mic i social per al territori. En el sector de les

infraestructures, aquest retorn es calcula a trav�s d'una taxa: la Taxa Interna de Retorn (TIR). En el cas del



baixador, l'estudi de demanda f ixa aquesta TIR en un 11%. Segons Font, aquesta �s una dada molt elevada i que

cal tenir en compte per defensar la infraestructura. Per exemple, la TIR m�s alta del Pla director

d'infraestructures de la regi� metropolitana de Barcelona �s la L�nia 8 del Metro, que �s d'un 8%.Cr�tiques a

FomentEl secretari d'Infraestructures i Mobilitat ha recordat que la Generalitat s'ha comprom�s a pagar el cost

de tots els estudis, l'execuci� dels treballs i tamb� els costos d'explotaci�. Com que les vies de l'alta velocitat

s�n titularitat d'Adif, l'�nic pas que falta �s la signatura d'un protocol per deixar per escrit aquestes condicions.

La Generalitat va enviar al ministeri un primer esborrany d'aquest conveni el 2013 perqu� l'esmen�s i li retorn�s.

Un pas que mai s'ha fet. ÒEl febrer del 2015 ens van dir que nom�s calia que el consell d'administraci� d'Adif

aprov�s la proposta i que ho faria en poques setmanes, per� han anat passat els mesos i no hem obtingut cap

resposta positivaÓ, ha lamentat.

Un altre problema afegit �s que l'Estat espanyol �s qui ha de tramitar tots els projectes per fer realitat l'estaci�.

Mentre no ho faci, el projecte continuar� aturat. ÒHem perdut m�s d'un any per poder avan�ar en la tramitaci�

administrativa, la idea era poder comen�ar obres al llarg del 2016Ó, ha reivindicat Font. Per aix�, des de la

conselleria es mostren perplexos i es resignen a pensar que, a les por tes de les eleccions espanyoles, el

projecte ja no s'abordar� f ins que estigui constitu�t el nou executiu.

Font defensa que el baixador �s Òun bon negociÓ tant per a Adif com per a Aena, que no hauran d'inver tir Òni un

euroÓ i disposaran d'una nova infraestructura. En el cas d'Aena, el secretari defensa que l'Aeropor t de Girona

ser� intermodal i, per tant, m�s atractiu per a noves companyies. A m�s, puntualitza que no tots els trens de la

l�nia Barcelona-Girona-Figueres s'aturaran a l'estaci� de l'aeropor t, sin� que hi haur� uns serveis ÒdimensionatsÓ.

ÒEl baixador suposa una inversi� impor tant per� des de tots els punts de vista genera expectatives positives per

a l'aeropor t i per a l'operativa ferrovi�riaÓ, ha sentenciat.
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